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Aan de leden van Provinciale Staten 
 

Toelichting vragensteller 

Uit een studie van het Universitair Medisch Centrum van de Vrije Universiteit (VUmc) 

te Amsterdam blijkt dat de antibioticaresistente ESBL-bacterie niet alleen in vlees (kip, 

varken en kalf) voorkomt, maar ook in groenten en het oppervlaktewater. 

Antibiotica is in de vee-industrie jarenlang toegevoegd aan diervoer om de dieren zo 

snel mogelijk te laten groeien in onnatuurlijke omstandigheden. Het totale gebruik van 

antibiotica bij Nederlandse veehouderijen neemt nog steeds toe en is de hoogste van 

Europa.1 Het Rijksinstituut voor Volksgezondheid en Milieuhygiëne (RIVM) heeft 

onderzoek gedaan naar ESBL in oppervlaktewater2. Uit dit onderzoek is gebleken dat 

bacteriën die een of meerdere antibioticaresistenties hebben verworven een directe of 

indirecte bedreiging vormen voor de gezondheid van de mensen direct ziekte tot 

gevolg hebben die moeilijk of niet te behandelen is. 

 

Als meest waarschijnlijke oorzaak voor het besmet zijn van groenten met deze 

bacterie wordt bemesting met dierlijke mest genoemd. Door bemesting komt de 

bacterie via de bodem in de waterkringloop terecht. Dit heeft vele gevolgen. Eén 

hiervan is dat via beregening de antibioticaresistente ESBL-bacterie op de akkers 

terechtkomt waar gewassen worden geteeld. 

 

De provincie heeft in deze problematiek een aantal taken. Zij: 

- is verantwoordelijk voor het beleid voor het realiseren van schoon water; 

- is medeverantwoordelijk voor een veilige en schone leefomgeving; 

- behandelt aanvragen voor uitbreiding van intensieve veehouderijen; 

- participeert in Gezondheidseffectscreening (Ges-onderzoeken), een instrument, 

waarbij gezondheidseffecten van beleid in relatie tot ruimtelijke projecten zichtbaar 

worden. 

                                                           

1 MARAN (2007). Monitoring of antimicrobial resistance and antibiotic usage in animals in  

 The Netherlands in 2006/2007 (MARAN). Eds. D. J. Mevius, B. Wit en W. van Pelt. 
2 RIVM (2010).Antibioticaresistente bacteriën in Nederlands oppervlaktewater in veeteeltrijk 

 gebied, H. Blaak, F.M. S 
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1. Kent u de inhoud van het Programma Zembla 'Opnieuw Antibiotica Alarm' van 7 mei 

2011?3 

 

Antwoord 
Ja. 

 

2. In het Provinciale Waterplan van Zuid-Holland 2010-2015 staat vermeld “Om de 

goede toestand te bereiken en mogelijke achteruitgang te voorkomen, toetst de 

provincie nieuwe lozingen en ingrepen in de waterhuishouding op hun - mogelijke - 

gevolgen voor de grondwaterkwaliteit.” (P 62) 

a. Ziet u een uitbreiding van een intensieve veehouderij als voorbeeld van een 

toegenomen risico op 'nieuwe lozingen en ingrepen in de waterhuishouding'? 

Zo ja, welke maatregelen gaat u nemen en op welke termijn? Zo nee, waarom 

niet? 

 

Antwoord 
Nee. Zuid-Holland heeft al een streng restrictief beleid op het gebied van de 

intensieve veehouderij. In de de provinciale verordening ruimte is nieuwvestiging 

van intensieve veehouderij uitgesloten. De doorontwikkeling van bestaande 

agrarische bedrijven naar intensieve veehouderij bedrijven wordt gezien als 

nieuwvestiging en is als zodanig eveneens uitgesloten. Het doorontwikkelen van 

bestaande intensieve veehouderij bedrijven is, indien de economische noodzaak is 

aangetoond, slechts in beperkte mate onder stringente ruimtelijke en milieurand-

voorwaarden mogelijk. Het één en ander is ook bevestigd in de Agenda landbouw, 

die op 26 januari 2011 door PS is vastgesteld. 

 

b. Kunt u aangeven hoeveel mest uit de intensieve veehouderij op de akkers en 

weilanden in Zuid-Holland wordt uitgereden? 

 

Antwoord 
Nee. De provincie Zuid-Holland houdt geen overzichten bij van de hoeveelheid 

mest die wordt gebruikt uit de intensieve veehouderij op Zuidhollandse akkers en 

weilanden. Kaderstelling en handhaving van de mestwetgeving is een rijkstaak. 

Registratie hiervan vindt landelijk plaats onder verantwoordelijkheid van het 

Ministerie van Economie, Landbouw en Innnovatie. 

 

c. Bent u bereid met de waterschappen te inventariseren wat de precieze invloed van 

bemesting op de waterkwaliteit is, in het bijzonder in relatie tot ESBL-besmetting 

en de volksgezondheid? Zo ja, op welke wijze en op welke termijn? Zo nee, 

waarom niet? 

 

Antwoord 
Ja. Op landelijk niveau is recentelijk een onderzoek gestart door het RIVM in 

opdracht van het Ministerie van Infrastructuur en Milieu naar de aanwezigheid van 

antibioticumresistente bacteriën in Nederlands recreatiewater.  

                                                           
3
 

http://zembla.vara.nl/Afleveringen.1973.0.html?&tx_ttnews%5Btt_news%5D=43247&cHash=ba3d2de6
f3928c20bbcfd35f419ac159chets, R. Italiaander, H. Schmitt en A.M. de Roda Husman. 
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De onderzoeksvraag is of deze bacteriën voorkomen in het recreatiewater en zo ja 

hoe groot de gezondheidsriscico’s daarvan zijn. Hiertoe wordt gedurende het 

zwemseizoen een aantal zwemwaterlocaties bemonsterd. Hieronder vallen op 

aangeven van de provincie Zuid-Holland en de Zuid-Hollandse waterschappen ook 

de zwemwaterlocaties Katwijk en Scheveningen. De rapportage van  boven-

genoemd onderzoek wordt aan het eind van dit kalenderjaar verwacht en zullen 

door ons aan u ter kennisname worden gebracht. 

 

3. Op dit moment ontbreekt in de Provinciale Ruimtelijke Verordening Structuurvisie dat 

de provincie een aanvraag voor uitbreiding van een intensieve veehouderij toetst op 

mogelijke negatieve effecten op de volksgezondheid. Hiervoor zou een 'gezondheids-

effectrapportage' kunnen worden opgesteld. 

a. Bent u het met ons eens dat het criterium 'negatieve effecten op de volks-

gezondheid' bij een aanvraag voor uitbreiding van een intensieve veehouderij een 

grote toegevoegde waarde heeft? Zo ja, welke maatregelen gaat u nemen en op 

welke termijn? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 
Nee. Het provinciale RO-instrument vormt niet het kader om milieuhygienische rand-

voorwaarden, waaronder die van de volksgezondheid aan te scherpen. Voor het 

stellen van milieuhygienische randvoorwaarden, waaronder die van de volksgezond-

heid ligt het primaat bij de Europese en nationale milieuwetgeving. Met de inzet van 

het wel beschikbare provinciale instrument van de provinciale Verordening Ruimte is 

de uitbreiding van de intensieve veehouderij overigens nu al nagenoeg niet meer aan 

de orde, zoals onder 2a is aangegeven. 

 

b. Bent u van mening dat in onderhavige gevallen dient te worden getoetst aan het 

voornoemd criterium en dat deze toets gepaard moet gaan met een gezondheids-

advies van de GGD? Zo ja, hoe gaat u dit verder oppakken en wanneer? Zo nee, 

waarom niet? 

c. Bent u met ons van mening dat het toetsingscriterium 'mogelijke negatieve effecten 

op de volksgezondheid' ook in de Provinciale Ruimtelijke Verordening Structuur-

visie dient te worden opgenomen? Zo ja, hoe gaat u dit oppakken? Zo nee, 

waarom niet? 

 

Antwoord 
Nee. Hiervoor geldt dezelfde motivering als beschreven onder antwoord 3a. 

 

4. Het steeds vaker voorkomen van ESBL-bacteriën bij dieren, mensen en in het milieu 

levert een gevaar op voor de volksgezondheid. Welke taken ziet u als provincie voor u 

weggelegd en welke (nieuwe) maatregelen bent u van plan hiertegen te treffen op het 

gebied van provinciale taakstelling en op welke termijn? Indien u geen nieuwe maat-

regelen wilt treffen, waarom niet? 
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Antwoord 
Wij onderschrijven de noodzaak en het belang van het onderzoek naar het eventueel 

voorkomen van de ESBL-bacterie in provinciale zwemwaterlocaties, zoals dat nu door 

het RIVM plaatsvindt. Indien hieruit mocht blijken dat de ESBL-bacterie in de Zuid-

Hollandse zwemwaterlocaties voorkomt en dat dit een gevaar voor de volksgezond-

heid oplevert, zullen wij binnen de mogelijkheden van onze provinciale bevoegdheden 

passende maatregelen treffen. 

 

 

Den Haag, 21 juni 2011 

 

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland, 

wnd. secretaris,                                            voorzitter, 

 

M.M. van der Kraan                                     J. Franssen 

 

 


